
 
 

6. februar 2014 

 
 
I henhold til § 37, stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg hermed følgende 
spørgsmål til Naalakkersuisut: 
 

1. Hvor er rubinerne havnet henne, der efter Selvstyrets indførelse i 2009 er blevet 
eksporteret for analysering? 

2. Hvor stor er værdien af rubinen der er blevet eksporteret fra Grønland? 
3. Hvilke positive effekter og økonomisk gevinst har rubinen der er blevet udvundet 

medført for den grønlandske befolkning? 
4. Som det er enhver bekendt, er udvindingen af rubin ved at blive påbegyndt i 

Qeqertarsuatsiaat, har man i den forbindelse sikret sig, at udvindingen får positive 
beskæftigelsesmæssige gevinst for lokalbefolkningen? 

5. Hvorhenne i verden bliver den udvundne rubin forarbejdet til smykkesten? 
(Medlem af Inatsisartut Saxtorph Didriksen, Siumut) 
 
Begrundelse: 
 
Som det er alle bekendt, hjemtog Grønland ansvaret for de ikke levende ressourcer i 2009. 
I dag kan grønlandske lokale med fordel have beskæftigelse indenfor udvinding af mineralske 
ressourcer samt forarbejdningen af disse til smykkesten.  
I 2009 blev rubinen lovgivningsmæssigt status ændret fra mineral til smykkesten, hvilket medførte 
at den lokale befolkning ikke længere kan udvinde de rubiner der umiddelbart er let tilgængelige.  
 
Den viden jeg har fået ved at bo i Qeqertarsuatsiaat i 11 år, hvor jeg også har fået fortalt af bygdens 
ældre borgere samt fra bygdens ungdom, at der blev udvundet samt sorteret rubin øst for 
Qeqertarsuatsiaat ved Kuussuaq. Dette skulle være sket før Selvstyrets indførelse i 2009 samt før 
Hjemmestyrets indførelse i 1979.  
 
Jeg ønsker at mine spørgsmål bliver besvaret inden for 10 arbejdsdage. 


